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Consell de Govern de 19 d’octubre de 2022 

Informe del rector 

 

1. S’ha publicat la Llei de la ciència i s’han fet els primers treballs, coordinats amb la Generalitat de 
Catalunya, per valorar la posició de la UB en el desplegament dels reglaments corresponents. 

2. S’està treballant en les esmenes a la Llei de la ciència de la Generalitat de Catalunya. 

3. La UB està coordinant les esmenes a la Llei orgànica del sistema universitari (LOSU) amb la resta del 
sistema universitari català i de l’Estat. 

4. La Comissió de Recerca i Universitats va comparèixer al Congrés dels Diputats per valorar la LOSU. 

5. Una comissió institucional s’ha reunit per estudiar l’ampliació de l’Hospital Clínic. 

6. S’ha presentat el nou logotip de l’Hospital Clínic juntament amb la Universitat de Barcelona. 

7. La CHARM-EU ha iniciat els treballs de la seva segona etapa. 

  

1. S’ha deixat sense efecte el Pla de contingència de la UB davant la pandèmia de COVID-19, un cop 
derogat el pla sectorial del PROCICAT. 

2. S’ha fet una reunió del Comitè de Seguretat i Salut de la UB. 

3. S’ha tramitat el reconeixement del Servei Mèdic de la UB com a centre sanitari acreditat per la 
Generalitat de Catalunya. 

4. S’ha participat activament en els diversos grups de treball del Pla de sostenibilitat de la UB i en la 
Comissió de Crisi Energètica. 

5. S’està treballant amb la Generalitat de Catalunya per avançar en l’elaboració del pressupost de la 
UB del 2023 i, especialment, per a l’autorització del capítol 1. 

6. S’han tancat tots els convenis per tirar endavant els projectes UniDigital i s’han fet diverses licitacions 
per executar en termini els projectes compromesos. 

7. S’està treballant en l’elaboració d’un manual de gestió laboral de la recerca adaptat a les 
modificacions de la Llei de la ciència, aprovada l’agost de 2022. 

8. S’ha licitat un contracte per un import d’1,8 milions d’euros per substituir fluorescents per leds, i està 
en marxa el concurs per instal·lar plaques fotovoltaiques en diversos edificis. 

9. En l’àmbit del PAS, s’han fet diverses actuacions: 

— En el marc de la Llei 20/2021, de 28 de desembre, de mesures urgents per a la reducció de la 
temporalitat de l’ocupació pública, la comissió negociadora del Conveni col·lectiu del PAS laboral 
de les universitats públiques catalanes estan mantenint reunions amb la Submesa de PAS 

Rector  

Gerenta  
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funcionari de les universitats públiques catalanes, que estableix els criteris per a l’estabi lització 
de l’ocupació temporal de llarga durada del PAS. 

— En el marc de la Llei 20/2021, de 28 de desembre, de mesures urgents per a la reducció de la 
temporalitat de l’ocupació pública, la comissió negociadora del Conveni col·lectiu del PAS laboral 
de les universitats públiques catalanes estan mantenint reunions amb la Submesa de PAS 
funcionari de les universitats públiques catalanes, que estableix els criteris per a l’estabilització 
de l’ocupació temporal de llarga durada del PAS. 

— El 13 de setembre van prendre possessió de l’escala administrativa (subgrup C12) de la UB les 
90 persones que van superar el procés selectiu de promoció interna convocat per resolució del 
rector. 

— El 16 de setembre es van publicar les llistes definitives de persones admeses i excloses dels 
processos selectius d’accés de PAS laboral següents:  

• Torn de nou ingrés per cobrir 72 places. 

• Fase única (inclou els tres torns) per cobrir 28 places. 

Així mateix, s’han publicat els tribunals qualificadors corresponents, que es constituiran a partir 
d’aquest mes d’octubre. 

— El 15 d’octubre es va fer la primera prova del procés selectiu, en torn de nou ingrés, per accedir 
a la categoria d’auxiliar de serveis (39 places). 

— S’ha resolt la convocatòria de concurs de mèrits per proveir 44 llocs de treball de PAS funcionari 
(full 224) (nivells 18 i 20), amb efectes econòmics i administratius de l’1 d’octubre de 2022.  

— S’estan negociant diverses qüestions amb els òrgans de representació del PAS: teletreball, fons 
addicionals, punts d’informació logística, reforma d’estructures, etc. 

 

1. Ja està disponible l’aplicació de la Bústia ètica. Ha estat en fase de proves des de juliol i properament 
es posarà a disposició de tota la comunitat universitària. D’aquesta manera, la UB esdevé la segona 
universitat de l’Estat espanyol que disposa d’aquesta eina, després de la Universitat Pompeu Fabra. 

2. S’ha arribat a un acord amb l’Arxiu Nacional de Catalunya perquè rebi en comodat documentació de 
l’Arxiu Històric de la UB. S’està preparant el trasllat d’una primera remesa de documentació i es 
preveu signar al novembre el contracte de comodat amb la consellera de Cultura de la Generalitat 
de Catalunya. 

3. S’estan duent a terme dues noves edicions del curs en línia de protecció de dades, adreçat a PAS i 
PDI. S’hi han inscrit 49 i 59 persones, respectivament. 

4. S’està organitzant la posada en marxa de la nova aplicació de gestió de convenis, que els darrers 
mesos ha estat en fase de proves. Properament començarà la formació a les persones que han 
d’actuar com a unitats promotores. 

5. S’ha aprovat, per resolució del rector, el document ‘Criteris de tècnica normativa’ previst en 
l’estratègia marc per a la qualitat normativa a la UB. L’objectiu del document és millorar i unificar els 
criteris relatius a l’estructura, la composició, la redacció i el llenguatge de la normativa de la UB. 
Mentrestant, s’avança en el pla de les normatives que s’hauran de desenvolupar properament. 
D’altra banda, s’ha començat a treballar en l’elaboració de la Llei de convivència de la UB. 

Secretària general  
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1. S’han creat o revisat les normatives següents, per adaptar-les als reials decrets 640/2021 i 822/2021: 
Normativa per a l’adaptació, el reconeixement i la transferència de crèdits en els ensenyaments 
oficials de grau i màster de la Universitat de Barcelona; Normativa d’accés i admissió a 
ensenyaments de màster universitari de la Universitat de Barcelona; Normativa per a l’adscripció i la 
desadscripció de centres docents d’ensenyament superior a la Universitat de Barcelona, i Bases 
reguladores dels plans d’estudis per als títols de grau i màster oficial de la Universitat de Barcelona. 

2. S’han enviat els resultats de l’estudi d’oferta i planificació d’optatives i la ràtio, i posteriorment s’han 
fet reunions amb tots els centres. 

3. Pel que fa a la preinscripció en els graus:  

— S’han tancat 75 de les 94 titulacions ofertes en la preinscripció. D’aquestes 75, com a mínim 62 
ho han fet tenint llista d’espera, mentre que en almenys 10 s’han cobert les places sense tenir 
llista d’espera. 

— Queden només 19 titulacions per a la preinscripció de setembre (del total de 163 titulacions 
ofertes). Aquestes 19 de 163 eren 22 de 175 el curs passat i 23 de 183 ara fa dos anys. 

4. Pel que fa a la preinscripció en els màsters, s’observa un augment del 8,28 % en relació amb el curs 
2019-2020, del 26,08 % respecte al curs 2020-2021 i de l’11,75 % respecte al 2021-2022. 

 

1. Pel que fa a l’avaluació del professorat, s’ha resolt la convocatòria de 2021 d’avaluació de l’activitat 
docent del professorat de la UB. Només queda pendent la resolució definitiva de l’AQU. Es podien 
presentar a la convocatòria 926 professors, dels quals se n’han avaluat 453 (el 49 %). D’aquests 
453, 434 (el 96 %) han estat avaluats favorablement. 

2. Quant a la millora i innovació docent, s’ha resolt la primera convocatòria de l’any 2022 de projectes 
de millora docent (PMD) i de projectes d’innovació docent (PID). Es van presentar 22 propostes de 
PMD i 37 de PID. En total, s’han concedit 37 projectes (12 de PMD i 25 de PID). Es constata l’èxit 
de l’establiment de les dues modalitats de projectes, ja que es duplica el nombre de propostes 
rebudes respecte de convocatòries anteriors. D’altra banda, hi ha dos projectes estratègics docents 
de centre (PEDC) en marxa: un a la Facultat d’Economia i Empresa i l’altre a la Facultat de 
Matemàtiques i Informàtica. 

3. Un dels projectes propis de la convocatòria UniDigital és el projecte DIGAPREN (digitalització de 
l’aprenentatge), que alhora té dos subprojectes: aules HALC (‘hybrid active-learning classroom’) i 
eines de simulació. La situació actual dels projectes és la següent: 

— Aules HALC. S’ha licitat l’equipament tècnic i el mobiliari de 9 aules. En el cas de l’equipament 
tècnic, ja s’ha resolt quina és l’empresa adjudicatària. En el cas del mobiliari, el procediment està 
en procés. S’estan fent visites a les facultats per coordinar la part corresponent a l’adequació 
dels espais. 

— Eines de simulació. S’han fet reunions amb possibles proveïdors d’eines de simulació, realitat 
virtual i realitat augmentada. En aquestes reunions hi han participat representants de diverses 
facultats: Química, Ciències de la Terra, Biologia, Psicologia, Educació, i Medicina i Ciències de 
la Salut. En aquestes reunions s’han contrastat punts de vista, necessitats i opinions. Durant el 

Vicerectora de Política Acadèmica i Qualitat  

Vicerectora de Política Docent  
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mes d’octubre ens posarem en contacte amb aquestes facultats per concretar les accions que 
s’han de fer. 

4. Pel que fa a la vuitena edició de la Distinció a la qualitat docent del Consell Social, el jurat, reunit el 
21 de juliol de 2022, va resoldre adjudicar-la a la Dra. Francesca Peiró Martínez, professora del 
Departament d’Enginyeria Electrònica i Biomèdica de la Facultat de Física, per la seva trajectòria 
docent individual, i al Grup d’Innovació Docent en Comunicació i Mitjans Audiovisuals de la Facultat 
d’Informació i Mitjans Audiovisuals, liderat per la Dra. M. Àngels García Asensio, en la modalitat de 
grups docents. 

5. Quant a la Distinció Jaume Vicens Vives a la qualitat docent universitària que atorga la Generalitat 
de Catalunya per premiar l’excel·lència en la docència universitària, el 13 de setembre es va publicar 
el Decret 162/2022, de concessió de les distincions. La Dra. Francesca Peiró Martínez va rebre una 
de les distincions en la modalitat individual, i el Grup d’Innovació Docent en Comunicació i Mitjans 
Audiovisuals de la Facultat d’Informació i Mitjans Audiovisuals, liderat per la Dra. M. Àngels García 
Asensio, va rebre una de les distincions com a premi col·lectiu. 

 

1. Reserva de places per a estudiants tutelats o extutelats per la Direcció General d’Atenció a la Infància 
i l’Adolescència (DGAIA), del Departament de Drets Socials de la Generalitat de Catalunya: tal com 
es va acordar a la Comissió d’Accés i Afers Estudiantils del Consell Interuniversitari de Catalunya en 
la sessió ordinària de 12 de maig de 2022, en el procés de preinscripció universitària d’enguany s’ha 
reservat 1 plaça per centre d’estudi per als estudiants que compleixin els requisits d’accés a la 
universitat i estiguin tutelats o extutelats per la DGAIA. 

2. Canvi de dates de les proves d’accés a la universitat (PAU): a finals de juny, l’Ajuntament de 
Barcelona va modificar el calendari de dies festius. Aquest canvi ha afectat les PAU, que s’han 
endarrerit un dia: finalment es desenvoluparan els dies 7, 8 i 9 de juny de 2023. Aquest canvi pot 
afectar la planificació del curs i l’avaluació en algunes titulacions. Agraïm l’esforç que estan fent les 
facultats per adaptar-se al nou calendari. 

3. bkUB d’ajuts a l’estudi (beca salari): el 16 de setembre va finalitzar el termini de presentació de 
sol·licituds. En breu s’iniciarà el procés d’avaluació de les 25 sol·licituds rebudes. 

4. Ajuts Connecta UB: la convocatòria, que seguirà oberta tot el curs o fins a la finalització d’existències, 
es va obrir el 5 de setembre. S’ofereixen un total de 250 ordinadors en préstec i 100 targetes SIM 
per a aquelles persones que es trobin en una situació econòmica delicada i no tinguin un ordinador. 
A data de 15 de setembre, s’havien rebut 58 sol·licituds i se n’havien concedit 53 (29 d’ordinador, 4 
de connectivitat i 20 d’ordinador i connectivitat). Cal destacar que 40 dels 58 estudiants que van 
presentar sol·licituds eren dones. 

5. Projecte Student Smart Zone (UniDigital): la licitació del projecte es va fer al juliol de 2022 i s’espera 
que l’adjudicació es pugui fer efectiva durant el proper mes. 

6. Tutoresport UB: el programa, que va néixer per atendre les necessitats dels alumnes que són 
esportistes d’alt nivell, que han de compatibilitzar els estudis amb el calendari d’entrenaments i 
competicions oficials, enguany compleix 25 anys. El curs 2021-2022 hi van participar 164 estudiants 
(89 dones i 75 homes). Aprofitem per expressar el nostre agraïment als 46 professors i professores 
que fan aquesta tasca de tutorització. 

Vicerectora d’Estudiants i Participació  



 

Informe del rector per al Consell de Govern · 5 

 

 

1. S’han fet diverses reunions de treball amb els òrgans de representació social (juntes i comitès) en 
què s’han tractat diversos temes de PDI i PAS. 

2. En coordinació amb altres vicerectorats, es continua treballant en l’elaboració de la futura normativa 
del Pla de dedicació acadèmica (PDA). 

3. En coordinació amb el Vicerectorat de PDI, s’està treballant en l’elaboració de futurs documents 
referents al PDI, especialment al professorat associat. 

4. Durant el mes de juliol i la primera quinzena de setembre, es va treballar en el darrer esborrany de 
l’Estatut del PDI de la UB amb membres de l’equip directiu i dels Serveis Jurídics. 

5. En coordinació amb els vicerectorats de PDI i d’Igualtat i Gènere, s’està elaborant un document de 
recomanacions per afavorir la conciliació. 

6. Durant el mes de setembre es van mantenir diverses reunions negociadores amb la Junta i el Comitè 
d’Empresa del PAS per arribar a diversos acords. Es van aprovar diverses modificacions de la relació 
de lloc de treball (RLT) del PAS que es porten a aprovació. 

7. Han continuat les negociacions amb la Junta i el Comitè del PAS sobre l’acord definitiu del teletreball 
a la UB. Finalment, es porta a aprovació del Consell de Govern el Pla de teletreball per al PAS. 

 

1. Els comitès de valoració de la convocatòria complementària d’ajuts per a la requalificació han 
conclòs el seu treball, i s’ha publicat la resolució:  

— En la modalitat Margarita Salas hi ha hagut 54 candidatures al grup A+B (se n’han concedit 28) 
i 46 al grup C+D (se n’han concedit 24).  

— En la modalitat d’ajuts de requalificació de professorat hi ha hagut 7 candidatures (5 de 
concedides). 

— En la modalitat María Zambrano d’àrees específiques hi ha hagut 3 candidatures (2 de 
concedides). 

2. La convocatòria del Programa Investigo-AGAUR 1, de 43 places a la UB, es va tancar el 27 de 
setembre. En el procés de selecció hi haurà una comissió unica que podrà demanar opinió a 
especialistes (amb veu però sense vot), d’acord amb el perfil de les places. La convocatòria de les 
33 places SEPE per a la UB es farà cap a finals d’any. Les noves sol·licituds tant a l’AGAUR com al 
SEPE es faran, tal com la primera, a partir d’expressions d’interès que es demanaran probablement 
abans de finals d’any.  

3. El 21 de setembre es van tancar i enviar al Ministeri d’Universitats els acords amb investigadors 
Ramón y Cajal 2021: amb 17 investigadors del torn general, 11 del torn jove i 1 del torn de diversitat 
funcional, de 12 facultats.  

4. S’han publicat les bases reguladores de la convocatòria de Consolidación Investigadora. S’està a 
l’espera que es publiqui la convocatòria per aclarir els mecanismes i detalls concrets.   

5. Es preveu que la resolució dels grups de recerca de Catalunya (SGR) es publiqui a finals d’octubre 
o primers de novembre. 

Vicerector de Relacions Laborals  

Vicerector de Recerca  

https://seu.ub.edu/ofertaPublicaCategoriaPublic/listPublicacionsAmbCategoria?categoria.id=302840
https://seu.ub.edu/ofertaPublicaCategoriaPublic/listPublicacionsAmbCategoria?categoria.id=338210
https://www.boe.es/eli/es/o/2022/09/12/cin894
https://www.aei.gob.es/convocatorias/buscador-convocatorias/consolidacion-investigadora-agencia-estatal-investigacion


 

Informe del rector per al Consell de Govern · 6 

 

6. La convocatòria Juan de la Cierva-Formació permetrà incorporar 25 investigadors postdoctorals 
nous a la UB, i la convocatòria Beatriu de Pinós, 9 més.  

7. S’han enviat als vicedeganats documents d’Excel amb la informació extreta per al càlcul dels 
contractes programa de recerca, i es va concedir un termini per comunicar incidències abans dels 
càlculs de repartiment final. 

8. En les properes setmanes (en tot cas abans de desembre), es farà una convocatòria de renovació 
de material obsolet similar a la que s’ha resolt el 2022.   

9. La nova Llei de la ciència i la Llei de la reforma laboral estan en continu estudi i resolució de dubtes 
en l’àmbit de la recerca i la transferència, on tot l’equip de govern està posant fil a l’agulla.  

10. El 15 de setembre, la Dra. Mercè Pallàs es va incorporar a l’àrea de generació de coneixement com 
a delegada del rector per a instituts de recerca. 

 

1. Abans de l’estiu es va signar un acord amb el proveïdor de telefonia per estudiar les estratègies de 
transformació digital més adients a la UB. Aquesta tasca la fa una empresa independent, que ara 
està entrevistant els caps d’àrea per després poder treballar amb aquests caps els propers passos 
per potenciar l’estratègia de transformació digital de la UB. 

2. S’està treballant per fer més amigable i potent el Campus Virtual de la UB. Amb l’empresa proveïdora 
de Moodle, tant des dels Estats Units com des de l’empresa local, s’està estudiant com fer més 
amigable aquesta plataforma per als usuaris. S’espera poder presentar millores que en facilitin l’ús 
a tot el professorat i que permetin implementar Learning Analytics que ajudin a mesurar, millorar i 
tenir mètriques sobre el progrés, tant per assignatures com per alumnes. 

3. Es continua treballant, a un any i poc més del final, en els 8 projectes UniDigital en què la Universitat 
està implicada. S’han signat els acords amb totes les universitats i s’estan fent les licitacions que 
permetin contractar les empreses. Són necessàries tant per comprar material com per prestar 
serveis. S’està fent molta feina des de diferents unitats, i aquest any cal estar molt pendents que cap 
projecte no s’endarrereixi en els punts crítics. Estem convençuts que superarem totes les dificultats 
que segur que apareixeran per transformar la Universitat.  

Són especialment rellevants tres projectes interuniversitaris: els projectes de millora de les 
competències digitals, projecte que es coordina des de la UB; el projecte d’interoporabilitat, i el de 
Learning Analytics. 

Com a projectes propis, cal destacar el de les aules híbrides, que es coordina amb el Vicerectorat 
de Docència, juntament amb els simuladors virtuals, i el projecte anomenat Student Smart Zone, que 
es coordina amb el Vicerectorat d’Estudiants i que ha de permetre que l’alumnat millori l’experiència 
digital i d’informació. 

4. Es continuen promovent millores en seguretat a la xarxa. No han disminuït els ciberatacs a tot el 
món. No es pot abaixar la guàrdia ni com a institució (en l’àmbit tècnic) ni personalment (cada 
persona com a usuària). 

5. Es continua treballant en el projecte de governança de les dades de la Universitat. Amb diverses 
unitats s’estan dissenyant i generant fluxos consistents per poder tenir dades sòlides que siguin 
autèntiques, correctes, úniques, accessibles i actualitzades. 

Vicerector de Transformació Digital  
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1. L’aprovació de la Llei de la ciència, tecnologia i innovació suposa una actualització destacada de la 
política científica espanyola. Pel que fa a la gestió de PDI, hi ha canvis importants que s’analitzaran 
en el marc de la Comissió de Professorat delegada del Consell de Govern: nous tipus de contractes 
(la majoria inclouen dret a indemnització), la possibilitat de desenvolupar una carrera acadèmica com 
a investigador, i l’ampliació de les possibilitats de mobilitat del personal investigador (article 17). 

2. Pel que fa a les prioritats de la Conselleria de Recerca i Universitats, l’aleshores consellera Gemma 
Geis va posar de manifest que una de les seves prioritats per al 2023 era aprovar un pla de xoc per 
facilitat el relleu generacional del PDI. Ho va fer en dues intervencions públiques: taula rodona a la 
Universitat Catalana d’Estiu (agost de 2022) i inauguració oficial del curs a la Universitat de Lleida 
(15 de setembre): https://twitter.com/GemmaGeis/status/1570419737930203137?t=NP5ORrFGiFu-
4mTHXcRouw&s=03 

3. En la reunió amb la Junta de PDI del 5 de juliol, es van comentar diverses problemàtiques i casos 
de PDI i també la situació de l’OSSMA, juntament amb el vicerector de Relacions Laborals. 

4. En la reunió amb el Comitè d’Empresa del PDI laboral del 6 de juliol, es van tractar els punts 
següents, juntament amb el vicerector de Relacions Laborals: Estatut del PDI (aclariments), 
problemàtica del professorat associat, escenari de futur del professorat associat, i reserva del 7 % 
dels contractes per a persones amb diversitat funcional. 

5. En la reunió del 20 de setembre amb representants del col·lectiu Ramón y Cajal, a la qual van assistir 
el vicerector de Recerca i la vicerectora de Política Docent, els principals assumptes tractats van ser 
les possibilitats d’avaluació dels mèrits docents, el reconeixement sense efectes econòmics dels 
trams de recerca, la convocatòria Consolidación Investigadora, les possibilitats per avançar algunes 
estabilitzacions i els criteris de priorització dels perfils per a càtedres. 

6. Pel que fa a la contractació de professorat associat, el 3 d’octubre es van formalitzar 3.146 
contractes, dels quals 2.783 tenien com a data d’inici el 15 de setembre; 66, el 19 de setembre; 163, 
el 27 de setembre, i 100, l’octubre. Els tres principals motius dels endarreriments en la contractació 
són les vacants dels concursos de juliol, les renúncies a darrera hora de professorat contractat (o en 
procés de ser-ho) i les dificultats per trobar candidats. De cara al curs vinent, s’ha previst ajustar el 
calendari de processos per separar en el temps les renovacions de contractes dels concursos, i així 
minimitzar aquests imprevistos finals. 

7. La sessió de benvinguda i acollida del professorat lector va tenir lloc el 13 de setembre, presidida 
pel rector. Hi van assistir 57 lectors i hi van intervenir els vicerectors de Recerca, Política Docent i 
PDI.  

8. Pel que fa a les baixes de PDI, a 3 d’octubre el nombre de baixes del 2022 era de 89 (entre forçoses, 
voluntàries, etc.). 

9. En la convocatòria Ramón y Cajal de 2021 s’han captat 29 investigadors, amb 19 dels quals hi ha 
compromís d’estabilització (per al 2026). La convocatòria l’ha gestionat el Vicerectorat de Recerca. 

10. Quant a les comissions de la convocatòria del Pla Serra Húnter, durant el mes de juliol van tenir lloc 
dues reunions amb el director del Pla. Es van aprovar els membres titulars i suplents de les 
comissions, però hi ha hagut un nombre important de renúncies dels membres proposats. De cara a 
la propera convocatòria, cal assegurar-se que els departaments han contactat amb les persones 
proposades. Una alternativa seria deixar que fos el Pla Serra Húnter qui proposés els noms. 

Vicerector adjunt al rector i de Personal Docent i Investigador  

https://www.youtube.com/watch?v=PBg8BijEmz0&t=5644s
https://twitter.com/GemmaGeis/status/1570419737930203137?t=NP5ORrFGiFu-4mTHXcRouw&s=03
https://twitter.com/GemmaGeis/status/1570419737930203137?t=NP5ORrFGiFu-4mTHXcRouw&s=03
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1. El 7 d’octubre es van lliurar per primer cop els Premis de la Xarxa Catalana d’Universitats Saludables 
(US.cat) als millors treballs finals de grau i màster de promoció de la salut en relació amb els objectius 
de desenvolupament sostenible (ODS).  

2. En la sessió del Consell de Govern de juliol de 2022 es van aprovar el full de ruta i les mesures de 
sostenibilitat.   

3. Inici de l’activitat dels grups de treball de la Comissió de Sostenibilitat per desplegar el full de ruta i 
altres accions.   

4. La nova delegada del rector per a la sostenibilitat és la Dra. Maria Teresa Sauras, per jubilació del 
Dr. Gustavo Llorente.   

5. Participació de la xarxa US.cat i de la UB en la sessió Margarita Coll del Departament de Recerca i 
Universitats i del Departament de Salut. 

 

1. El 29 de juliol va tenir lloc una reunió de la Xarxa d’Emprenedoria Universitària (XEU), amb els 
vicerectors de totes les universitats del sistema català i els directors generals de Transferència i 
d’Emprenedoria i Innovació. Es va presentar el futur de la Xarxa, que ha d’esdevenir una associació 
que permeti treballar conjuntament amb una estructura definida.  

2. La Fundació Bosch i Gimpera (FBG) ha publicat una notícia sobre la facturació de les empreses 
derivades (‘spin-offs’) de la UB el 2021: més de 9 milions d’euros. Destaca que 4 d’aquestes 
empreses han facturat més d’1 milió d’euros. La UB té 22 ‘spin-offs’ participades. Es farà una trobada 
amb totes elles el 20 d’octubre. 

3. En el marc de Deep Tech Node, s’han fet diverses reunions. El 22 de setembre va tenir lloc a la 
Fàbrica Damm un congrés per posicionar l’emprenedoria de base científica a la ciutat, amb un fòrum 
d’inversió i premis a les empreses emergents (‘start-ups’) i derivades (‘spin-offs’). Hi van assistir 
diversos rectors i la ministra de Ciència i Innovació. 

4. La convocatòria Fons per a l’Impuls de la Innovació (F2I) va estar oberta a l’FBG fins al 26 de 
setembre per a proves de concepte. 

5. Es van rebre 21 sol·licituds a la convocatòria d’ajuts per a la intensificació de les activitats de 
transferència. Totes les sol·licituds van ser acceptades, i la resolució està signada. 

6. A la convocatòria Líneas Estratégicas s’hi han presentat 13 projectes (el 2021 havien estat 14). 

7. A la convocatòria Prueba de Concepto del Ministeri de Ciència i Innovació s’hi han presentat 53 
projectes (el 2021 havien estat 39). S’ha assessorat investigadors que no havien treballat mai amb 
l’FBG. 

8. Pel que fa a l’EIT-Health, s’han fet diverses reunions a tots els nivells per redefinir la governança del 
sistema i ser autosostenibles, seguint les indicacions de l’Institut Europeu d’Innovació i Tecnologia 
(EIT). S’ha obert la convocatòria de l’EIT-Health (està oberta a tothom, fins i tot a no socis). Cal 
contactar amb Montse Cruz. 

Vicerectora d’Igualtat i Gènere  

Vicerectora d’Emprenedoria, Innovació i Transferència  
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9. A partir d’ara, es convidarà els vicerectors amb competències en transferència a les reunions del 
Consell Interuniversitari de Catalunya. 

 

1. S’ha iniciat la commemoració del 150è aniversari de la primera lliçó inaugural impartida a l’Edifici 
Històric (1872-2022), celebració que s’allargarà tot el curs 2022-2023. S’ha organitzat una potent 
campanya de comunicació, que abraça àmbits diversos: mitjans, xarxes, banderoles de carrer, 
cartells i postals, màrqueting, etc. S’han donat les instruccions per a l’ús generalitzat del logotip. 
S’han iniciat, amb gran èxit, les visites a la restaurada torre del Rellotge. Entre els actes 
corresponents al període d’octubre-novembre destaquen l’acte d’inauguració del curs, amb diverses 
representacions teatralitzade sobre la història de l’Edifici; el concert dedicat a les composicions 
catalanes dels 150 anys, a càrrec de l’Orquestra Universitat de Barcelona i de diverses corals de la 
institució; la presentació del primer volum del catàleg de pintures de la Universitat de Barcelona, 
dedicat al fons del Museu del Prado, i la conferència històrica sobre el retorn de la Universitat a 
Barcelona, a càrrec del Dr. Jordi Casassas. Entre les publicacions destaca, a banda del catàleg de 
pintures, l’edició facsímil del discurs inaugural del curs 1872-1873 pronunciat per l’aleshores degà 
de Dret, el Dr. Felip Vergés. 

2. Amb el Deganat de la Facultat de Física, s’ha inaugurat l’espai museístic permanent dedicat a 
l’exhibició de peces de la col·lecció Instruments Científics d’aquesta facultat. L’espai s’inicia amb 
l’exposició «La història de l’electromagnetisme». 

3. S’ha col·laborat amb el Grup d’Estudis de Llengües Amenaçades (GELA) en l’organització de 
l’exposició «Escriptors africans», que es va inaugurar al vestíbul de l’Edifici Històric el 13 d’octubre. 

4. Entre les novetats del Museu Virtual, cal destacar l’exposició «Catifes de colors», creada pel 
Vicerectorat amb làmines i dibuixos de temàtica vegetal peninsular de Jordi Sabater Pi, que 
continuen sent els menys coneguts de l’autor. Amb aquesta iniciativa, la UB s’afegeix a la celebració 
del centenari d’aquest eminent científic que va ser professor de la Universitat. 

5. Els dies 20 i 27 d’octubre s’inicien, respectivament, el XXXV Cicle de Música al Paranimf (amb el 
concert del 150è aniversari) i el I Cicle de Música de Cambra a l’Aula Capella. 

 

1. S’ha produït un canvi en la direcció de l’Escola de Doctorat (EDUB): el Dr. Domínguez va passar a 
assumir noves funcions i el 15 de setembre es va nomenar com a directora la Dra. Maribel Peró, 
catedràtica de la Facultat de Psicologia. 

2. S’han rebut els primers informes d’acreditació dels programes: alguns s’acrediten i d’altres 
s’acrediten vers l’excel·lència. Cal felicitar, doncs, els programes implicats, i agrair un cop més la 
feina que s’està fent des de les comissions acadèmiques, les coordinacions i els vicedeganats. 

3. S’ha fet una reunió de treball entre l’àrea tècnica responsable de l’administració electrònica i 
tecnologies, els programes de doctorat, les secretaries d’estudiants i docència (SED) dels centres i 
els vicedeganats per tal de traslladar les necessitats vinculades a les aplicacions informàtiques del 
doctorat. Se’ns ha traslladat el full de ruta previst per poder acabar de desenvolupar i finalitzar la 
transformació digital en els estudis de doctorat. 

4. S’ha treballat en les al·legacions presentades a la convocatòria del programa de contractació 
d’investigadors predoctorals de la Universitat (PREDOCS-UB). Se’n van rebre 110 i la resolució es 

Vicerector de Patrimoni i Activitats Culturals  

Vicerectora de Doctorat i Personal Investigador en Formació  
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va publicar el 4 d’octubre. Els contractes s’iniciaran l’1 de novembre per garantir que es cobreixen 
tots els FI-SDUR i no es perden contractes. 

5. S’ha treballat en els comentaris relatius a les modificacions que es proposen al nou Reial decret 
d’estudis de doctorat, les quals presenten diverses novetats (com ara que la durada dels estudis 
s’estableix en quatre anys). 

6. S’està estudiant l’impacte de la Llei de la ciència en els contractes predoctorals. S’espera poder 
donar aviat una resposta de com es procedirà. 

7. Des de l’AGAUR han informat que la nova convocatòria FI no sortirà fins a mitjans d’octubre. 

8. S’està treballant en una nova proposta de criteris de priorització dels contractes. 

 

1. A finals de juliol es va resoldre la convocatòria ERASMUS+ de 2022 per a les universitats europees. 
L’avaluació favorable rebuda per la CHARM-EU permetrà continuar i aprofundir les seves activitats 
sota la coordinació de la UB a partir de gener de 2023. A banda dels cinc membres inicials, l’aliança 
incorpora tres socis nous —la Universitat Acadèmia d’Åbo (Finlàndia), la Universitat Julius Maximilian 
de Würzburg (Alemanya) i la Universitat de Ciències Aplicades del Ruhr Oest (Alemanya)—, i canvia 
de nom: de CHARM-EU a CHARM-EIGHT. S’està participant també en l’elaboració de propostes per 
als dos projectes pilot adreçats a les aliances europees: European Degree Label i Legal Status. 

2. Al setembre la UB va participar en la més gran fira d’educació superior, organitzada per l’Associació 
Europea per a l’Educació Internacional (EAIE). Va tenir lloc a la Fira de Barcelona i la Universitat hi 
va ser present ubicant-se a l’estand Study in Catalonia. Paral·lelament, en el marc de l’EAIE Campus 
Experience, es van organitzar diversos esdeveniments tant a l’Edifici Històric com a les facultats. La 
valoració de les dues activitats (dins de la Fira i amb la col·laboració i el suport dels centres) ha estat 
molt positiva. Així mateix, el 13 d’octubre va tenir lloc la Fira de Mobilitat, dins els Erasmus Days. 
Aquesta data va representar el tret de sortida d’una campanya informativa que busca fomentar la 
mobilitat internacional dels estudiants de la UB de cara al curs 2023-2024. Lamentablement, la 
sessió de benvinguda per a la comunitat internacional que s’havia previst per a principis del curs 
acadèmic no s’ha pogut fer. Es valorarà de fer una prova pilot a l’inici del segon semestre del curs i, 
segons aquesta experiència, es planificarà l’esdeveniment per al curs 2023-2024. 

3. Al juliol es van publicar les convocatòries de projectes i programes de l’Agència Catalana de 
Cooperació al Desenvolupament (ACCD) que reconeixen el paper de les universitats com a agents 
rellevants en aquest context i, per tant, en permeten la participació a la convocatòria amb certes 
limitacions. Per aquest motiu, de manera coordinada amb la Fundació Solidaritat UB, es va haver de 
fer una priorització interna de les sol·licituds rebudes. S’ha estat en contacte amb la direcció de 
l’ACCD per posar de manifest algunes de les incoherències en el procediment establert per a la 
presentació i tramitació de les sol·licituds. Les convocatòries estan pendents de resolució. 

4. S’espera poder signar aviat el conveni de renovació (i posterior ampliació) de la Unió Iberoamericana 
d’Universitats (UIU), cosa que permetria reactivar les activitats en l’àmbit de l’intercanvi d’estudiants 
i professorat, i també els projectes conjunts d’àmbit acadèmic i de recerca. Aquesta acció forma part 
de l’estratègia orientada a reforçar la presència de la UB a l’espai euro-iberoamericà. 

 

1. S’han constituït i convocat les comissions de seguiment dels plans d’acollida i de llengües. 

Vicerector de Relacions Institucionals, Comunicació i Política Lingüística 

Vicerector de Política d’Internacionalització  
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2. Des dels deganats i amb la col·laboració de l’Oficina de Mobilitat i Programes Internacionals (OMPI), 
s’ha enviat informació sociolingüística sobre la realitat catalana i sobre els cursos i recursos 
lingüístics que s’ofereixen als estudiants Erasmus de mobilitat entrant, inclosa una carta del rector. 

3. Al setembre s’han obert 12 grups de nivell A1 de llengua catalana als estudiants Erasmus que venen 
a la UB a cursar els estudis. 

4. S’ha iniciat la campanya de difusió del Pla d’acollida i es prepara la corresponent al Pla de llengües, 
tots dos plans aprovats el 13 de maig de 2022. 

5. Els Serveis Lingüístics duran a terme, abans de final d’any, diverses convocatòries (ordinàries i 
extraordinàries) per facilitar l’acreditació del nivell C1 de català del professorat de la UB que té el 
requisit pendent. 

6. S’està duent a terme un pla pilot de traducció simultània català-castellà a les aules, impulsat pel 
Consorci de Serveis Universitaris de Catalunya (CSUC). 

7. S’han iniciat els cursos gratuïts de nivell A1 i A2 d’aranès, en col·laboració amb el Conselh Generau 
d’Aran i la Secretaria de Política Lingüística de la Generalitat de Catalunya. 

8. S’ha publicat la resolució de reconeixement i de concessió d’ajuts per publicar les revistes 
científiques de la Universitat de Barcelona per al 2022. 

9. Edicions UB ha estat present a la Setmana del Llibre en Català. 

10. S’ha iniciat la redacció d’un pla de comunicació de la UB. 

11. S’ha iniciat el projecte de tenir un perfil de TikTok. 


